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Mutual Médica
Memoria de Secretaria, llegida peí Sr. Secretan 

Dr. Josep Trench i Codoñés

COMPANYS :

L ’administració de la Mutual Mèdica, ara que 

ja té constituíts tots els seus grups, que la seva 
organització ja  és ben definida i que els resul
táis són -prou satisfactoris, es redueix al simple 

control deis assumptes de tràmit, a la revisió 

deis ingressos, a la vigilancia deis subsidis a la i:ii- 

llor inversió deis cabals i a resoldre algún que 
altre cas concret inspirant-se sempre en el bene

fici del company.

Mentre una entitat es troba en període cons- 
tituent, cal per a dirigir-la, un temperament or

gan izad o r; ádhuc si voleu una imaginació exal
tada i vehement, però quan una entitat està ja 

totalment constituida i sólidament or^anitzada, 
com és el cas actual de la nostra Mutual M èdi

ca, crec que la millor manera de servir-la des 

del seu govern és procurant de conservar amb 

tota la seva puresa l’esperit que l’informa i les 

formes tradicionals que la mantenen, sense re

correr a gran modificacions i resolent únicament 
les qiiestions secundáries o de detall que la po

den perfeccionar.

En aquesta mena d’Entitats de crèdit, cal èsser 

ekninentment conservador. Cal donar constan t- 

ment la serisació que aquella organització esplén
dida que ha donat resultats immillorables no será 
radicalment variada per a una inspiració perso

nal més o menys afortunada.
A ix ò  no voi dir que hom hagi de restar insen

sible a la natural evolució de les coses ni que 
no es puguin admetre modificacions beneficioses, 
voi dir únicament que s’ha de teñir un criteri més 

aviat restringit que obligui a passar pel sedàs 

de lestudi més serios i sever totes les noves 

orientacions que se’ns suggereixin.
Aquest és el criteri que vàreig imposar-me en 

fer-me càrrec de la Secretaria de la Mutual grà-

cies a l’honor que hem feren l’any passai a l ’ele- 

gir-me per aquest càrrec, criteri que afortunada- 
ment ha coincidit amb el de tot el Conseil Admi- 
nistratiu.

Des de la fundació de la Mutual m’havien pre- 
cedit en la Secretaria els companys Taxonera i 

Roseli-Jané. Cree que aquests dos companys eren 

els més indicats per les dues époques que repre
senten. El company Taxonera condui els primers 

passos de la Mutual amb el seu instint d’organit- 
zador i la féu créixer amb el seu desbordant 

entusiasme, el company Roseli compietà la cons- 
titució de la Mutual amb el temperament enèr- 

gic i la seva voluntat decidida. Un i altre merei- 

xeran sempre el nostre agraïment.

Però aquelles époques són passades. Avui la 
missió del Conseil i en la part que em pugui 

correspondre, la del Secretan que us parla, és 

únicament la que abans hem dit l’admnistraciô 
serena i conscient de la massa mutualista que ens 

deixaren convenicntment organitzada els nostres 
antecessors.

A ix ò  ens obliga a limitar la nostra Memòria 

al senzill resum deis resultats obtinguts, sense 

marge a fer ampulosos comentaris que jutjaríem  
fora de lloc en aquest moment.

L ’eloqüència daquells resultats us produira 
major satisfaccio que les modestes paraules que 
poguéssim dir nosaltres per a comentar-los.

Abans, però, d'esmentar les xi fres i dades que 

resumeix en l ’actuació del Conseil Administra- 
tiu durant el passat exercici, ens permetem d’ex- 

posar-vos alguns extrems que avui afecten a la 

nostra vida mutualista i qué consideren! de sufi- 
cient interés per a comentar-los davant vostre. 

Ens referim principalment a la qüestió de la 

"Previsión Médica Nacional” , al projecte d’asse- 

gurança de Vellesa i a la nova forma de previsió 
dels 30 primers dies de malaltia.


